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خــــبر کوتــــاه
پیام بایدن به زبان فارسی 

صفحه توئیتر فارسی وزارت امور خارجه آمریکا 
پیامی از رئیس جمهور این کشور را به خط نستعلیق 
منتشر کرد. وزارت امور خارجه آمریکا در صفحه 
فارسی توییترش پیامی از جو بایدن رئیس جمهور 
آمریکا را با خط نستعلیق منتشر کرد که مطرح 
می کند: آمریکا بازگشته است. دیپلماسی به کانون 
سیاست خارجی ما بازگشته است. پیش از این نیز 
صفحه توییتر فارسی وزارت امور خارجه آمریکا، 
اظهارات آنتونی بلینکن وزیر امور خارجه آمریکا را با 

خط نستعلیق منتشر کرده بود.

ایران از برجام خارج نشده 
نماینده دائم ایران در سازمان ملل متحد گفت: 
جمهوری اسلامی ایران از برجام خارج نشده که 
حالا بخواهد به آن بازگردد و کاهش تعهدات تهران 
در قبال این توافق، در چارچوب ماده ۳۶ آن است. 
مجید تخت روانچی افزود: چطور از ایران که در 
برجام هست، انتظار می رود گام اول را بردارد. 
تخت روانچی در ادامه گفت: براساس ماده ۳۶، 
وقتی یکی از اعضای برجام مرتکب نقض آشکار و 
شدید می شود، این اختیار به ایران داده می شود که 
به طورکلی و یا برخی از تعهداتش را انجام ندهد و ما 

گزینه دوم را انتخاب کردیم.

هدف مجلس هدایت دولت است 
رئیس مجلس با اشاره به اصلاحات صورت گرفته 
در لایحه بودجه ١۴٠٠ گفت: هدف مجلس، هدایت 
دولت به سمت مطلوب برای تامین منافع مردم 
است. محمدباقر قالیباف در صفحه شخصی خود در 
توئیتر نوشت: »دولت ۷ اصلاح مورد تاکید مجلس را 
در اصلاحیه بودجه مدنظر قرار داد. رانت  ارز۴۲٠٠ 
حذف شد؛ کسری بودجه کاهش پیدا کرد و برداشت 
از منابع صندوق توسعه محدود شد. امیدوارم 
کمیسیون تلفیق در تعامل با دولت اصلاحات بیشتر 
را دنبال کند. هدف مجلس، هدایت دولت به سمت 

مطلوب برای تامین منافع مردم است.«

رئیسجمهور:

 تامین مایحتاج     عمومي 
با    ارز    ترجیحي در ١٤٠٠

دیدگـــاه

سخــن روز 

ما و غرب تا سوم اسفند!
ادامه از صفحه اول/  به هرحال تا سوم اسفند ماه 
زمان زیادی نمانده است و احتمالا رایزنی ها شدت 
خواهد گرفت. از طرفی میانجیانی چون قطر و 
عمان برای نزدیک کردن دیدگاه های ایران و 
غرب تلاش خواهند کرد و از طرف دیگر اسرائیل و 
عربستان برای ایجاد تقابل میان طرف های توافق 
هسته ای از هیچ کوششی دریغ نخواهند کرد. اما 
در این میان یک نکته بسیار مهم وجود دارد که در 
مناقشات سیاسی بین المللی بستن باب گفت وگو 
به طرف های زیاده خواه بهانه لازم را می دهد که 
عرصه را تنگ تر کنند و چهره ای از ایران به جهان 
معرفی کنند که گویی یکجانبه گرایی را او آغاز 
کرده است و در پذیرفتن راه های مسالمت آمیز 
مقاومت لجوجانه به خرج می دهد. برای پیروزی 
نسبی در مناقشه موجود و لغو تحریم ها بازهم 
نیازمند دیپلماسی قوی و فعال هستیم تا حق 
ضایع شده ملت ایران بازگردد. اگر به دیپلمات های 
کارآزموده وزارت خارجه که در مذاکرات برجام 
قدرت کارشناسی و چانه زنی و تاکتیکی خود 
را به اثبات رساندند اختیار کافی داده شود، لغو 
تحریم ها در یک فرایند زمانی معقول در دسترس 
خواهد بود و اگر در مواضع خود تنها بر منطق 
آرمانی تکیه کنیم، نه تنها ممکن است فرصت 
موجود را از دست بدهیم بلکه احتمالا بایدن همان 
راه و رسم ترامپ را در پیش گیرد و اروپاییان را با 
خود همراه سازد و چین و روسیه را منفعل کند. 
در سیاست هیچ چیز محال نیست حتی تغییر در 

همه سیاست های آمریکا جز در رابطه با ایران!

ادامه چالش های پرونده هسته ای 
ادامهازصفحهاول/چون این یک موضع 
مرتبط  امنیت کل جهان  به  که  است  امنیتی 
است و می تواند مخصوصا در منطقه تنش ها را 
بالا ببرد؛ لذا همه کشورها دارند به نوعی تلاش 
می کنند که این اتفاق بیفتد ولی از آن طرف آنقدر 
این موضوع پیچیده شده و گره خورده و ایران 
می خواهد آمریکا گام اول را برای لغو تحریم ها 
بردارد و آمریکا می خواهد ایران اول به صورت کامل، 
تعهدات برجامی را اجرا کند و با اینکه خواست آمریکا 
غیرمنطقی است ولی چون در موضع قدرت است، 
می خواهد که این اتفاق بیفتد. کشورهای مختلف 
هم می خواهند راهی پیدا کنند که این دو نظر به 
هم نزدیک و مکانیزمی پیدا شود که به صورت گام 
به گام دوباره برجام احیا شود. در این میان مشکل این 
است که نه آمریکا به طور دقیق از قدرت منطقه ای و 
امکانات ایران باخبر است و درست ارزیابی می کند 
و نه ایران به طور صددرصد می تواند محاسبه و 
پیش بینی کند که آمریکا که قدرت برتر جهان است 
با متحدانش چقدر امکانات و نیرو دارد که بتواند 
اعمال و اقدامات ایران را خنثی کند و در مسیری که 
خودش می خواهد ایران را هدایت کد. اکنون دو طرف 
در مرحله ارزیابی هستند و در چنین شرایطی واقعا 
ممکن است اتفاقات زیادی بیفتد، خصوصا اینکه 
هنوز دولت آقای بایدن خیلی به آن صورت مستقر 
نشده و نمی تواند به این مسائل به سرعت رسیدگی 
کند. از طرفی هم تحت فشار اپوزیسیونی است که 
به ترامپ رای داده و متحدان منطقه ای آمریکا اعم 
از عربستان، اسرائیل و کشورهای عربی هم آمریکا را 
بیشتر ترغیب می کنند که کوتاه نیاید و انعطاف نشان 
ندهد. درحقیقت مساله بسیار پیچیده ای است و اگر 
محاسبات ایران دقیق از آب درآید، عایدات زیادی 
به خصوص در حوزه اقتصادی و روابط بین الملل 

نصیب ما خواهد شد.

اصلاح طلبان از 
انتخاب بین بد و بدتر 

خودداری کنند

فــعـــال سیــاسی اصلاح طلب 
درخصوص شرایط اصلاح طلبان گفت: 
تاکنون شرایط به گونه ای بوده که نظر 
افکار عمومی بـه ســمت گزینه های 
اصلاح طلــبان بــوده بـه جز قضیه 
احمدی نژاد که مساله خاصی است. 
8۴ به نوعی و 88 به نوعی دیگری 
به اصطلاح احـــمدی نژاد انتخاب 
شد و گزینه اصلاح طلبان شکست 
خورد، در بقیه موارد همواره پیشنهاد 
اصلاح طلبان مورد توجه افکار عمومی 
قرار گرفته است. محمد نعیمی پور 
انتخاب   ١۴٠٠ سال  کرد:  اظهار 
کاندیدای اصلاح طلب سخت تر است 
و اصلاح طلبان اگر برنامه خوبی داشته 
باشند و گزینه مناسبی ارائه کنند 
تا حدودی شانس خواهند داشت. 
نکته مهم این است که باید گزینه ای 
را ارائه بدهند که اولا بتواند از فیلتر 
شورای نگهبان بگذرد و در ثانی کسی 
باشد که توانایی اداره کشور را دارد و 
مردم این توانایی را تشخیص بدهند. 
اصلاح طلبان از روش های گذشته مثل 
انتخاب بین بد و بدتر باید خودداری 
کنند. گزینه آنها باید گزینه ای باشد 
که اصلاح طلبان قطعا او را از خود 

بدانند و به مردم پاسخگو باشند. 

باید به فکر انسان 
توسعه یافته   باشیم 

وزیر بهداشت با بیان اینکه در دولت 
تدبیر و امید سلامت در اولویت قرار 
گرفت، گفت: از زمان شیوع کرونا هیچ 
بیمار غیرکرونایی در کشور پشت در 
هیچ آی سی یویی نماند. سعید نمکی 
افزود: بهره وری تنها راه برون رفت 
از شرایط سخت کشورهای درحال 
انسان  فکر  به  باید  است،  توسعه 
توسعه یافته باشیم که عامل اجرای 
بهره وری است. در دنیای امروز درست 
گذراندن عمر مهم است نه طول عمر. 
تفاوت طول عمر مهم نیست. کیفیت 
زندگی مهم است، در خیلی از کشورها 
امید به زندگی افزایش پیدا کرده اما 
کیفیت زندگی پایین آمده است و 
نشان می دهد در نظام سلامت افزایش 
طول عمر همواره با بهره وری مساوی 
نیست. نمکی گفت: جزو کشورهایی 
هستیم که درباره کیفیت زندگی 
مشکلات بسیار زیادی داریم. در 
وزارت بهداشت اگر بخواهیم برای 
افزایش بهره وری فراتر از بیمارستان 
فکر کنیم باید به سوالات زیادی پاسخ 
بدهیم. آیا آموزش ها در کشور همراه 
بهره وری است؟ آیا نظام بهداشت و 
پیشگیری کشور همراه با بهره وری 

است؟

با پدیده دریاخواری 
روبه رو هستیم

معاون اول رئیس جمهور در مراسم 
پنجاهمین سال انعقاد معاهده رامسر 
و روز جهانی تالاب ها با بیان اینکه 
اهمیت مسائل محیط زیستی به عنوان 
موضوعاتی جهانی و ملی برای مردم 
دنیا و ایران بیش از پیش مشخص 
اراضی  تبدیل  گفت:  است،  شده 
کشاورزی به واحدهای مسکونی بدون 
مجوز و غیرقانونی و یا با سوءاستفاده، 
جنگل زدایی، کوه خواری و دریاخواری 
و نیز آلودگی هوا از مسائلی است که 
باید نسبت به این تهدیدها دغدغه 
داشته باشیم. اسحاق جهانگیری گفت: 
امروز جنگل های زاگرس با بیماری 
خسارات  و  است  مواجه  جدیدی 
بسیاری دیده که باید از کمک های 
بین المللی برای احیای این جنگل ها 
استفاده کنیم. وی با انتقاد از پدیده 
کوه خواری و تصرف منابع طبیعی و 
تبدیل آن به واحدهای اقتصادی گفت: 
متاسفانه در حاشیه دریا نیز با پدیده 
نامیمون دریاخواری در سواحل دریای 
خزر و دریای عمان و خلیج فارس 
روبه رو هستیم که گاهی ممکن است با 
یک طرح اقتصادی شروع و بیش از ده 

برابر لازم زمین تصرف می شود.

»آرمانملی«روایتمیکند

گلایه عارف، سکوت روحانی
روحانیتمایلیبهحضورمندردولتنداشت

آرمانملی-محمدهادیعلیمردانی:اخیرا 
معاون اول دولت اصلاحات از پشت پرده استعفای 
خود در انتخابات ۹۲ و شکل گیری تدریجی مشکلات 
میان دولت و اصلاح طلبان در ۷ سال و نیم گذشته 
خبر داد. این اظهارات بی سابقه زمانی رخ داد که نام 
محمدرضا عارف در میان اعضای نهاد اجماع ساز 
جدید اصلاح طلبان دیده نشد. این هم زمانی در 
کنار اظهارات نه چندان صریح عارف درباره احتمال 
نامزدی اش ، می تواند حامل پیام آمادگی او برای 

حضور در انتخابات ١۴٠٠ باشد.
دفاع تمام عیار اصلاح طلبان از دولت فعلی از حمایتازاصولگرایمعتدل

خاطر هیچکس پاک نشده است. پس از رد صلاحیت 
تعجب برانگیز آیت ا... هاشمی رفسنجانی در سال 
۹۲، اصلاح طلبان که هنوز از سردرگمی واقعه 
بیرون نیامده بودند، تنها دو گزینه را برای نامزدی 
در انتخابات مناسب دیدند. اول حسن روحانی که 
اصولگرایی معتدل بود و سابقه ریاست شورای 
امنیت ملی را در کارنامه داشت. دوم محمدرضا 
عارف مدیرعامل بنیاد امید ایرانیان و معاون اول 
دولت اصلاحات که اصلاح طلبی شناسنامه دار 
بود. با این وجود عارف در سال ۹۲ به نفع روحانی 
از رقابت کنار کشید. اکنون و در آستانه پایان 
دوران ریاست جمهوری روحانی، عارف گلایه های 
بی سابقه ای را خطاب به دولت مطرح کرده است 
که شاید بتوان آن را نشات گرفته از تصمیم سیاسی 

مهمی دانست.
هزینهفایدهیاهزینهبیفایده؟

نزاع علنی میان دولت و حامیان قدیمی از چند 
ماه پیش آغاز شد. اصلاح طلبان ناامید از عملکرد 
دولت تدبیر و امید، با نزدیک شدن به انتخابات 
پروژه جداسازی سرنوشت دولت و اصلاحات را کلید 
زدند اما علت این تصمیم تنها انتخابات نبود. آیت ا... 

هاشمی حمایتی تمام عیار از روحانی کرد و رئیس 
دولت اصلاحات نیز با پیام تکرار می کنم، سال ۹۶ 
مردم را به حمایت مجدد از دولت یازدهم دعوت کرد. 
با این وجود کمتر از ١٠ درصد کابینه دولت یازدهم 
و دوازدهم را اصلاح طلبان تشکیل دادند. همین امر 
سبب شد، عملکرد دولت با مزایا و کاستی هایش به 
پای اصلاح طلبان گذاشته شود اما مشی اصلاح طلبانه 
نقش چندانی در اداره دولت نداشته باشد. پرداخت 
هزینه های بدون فایده صبر اصلاح طلبان را لبریز کرد 
تا جدالی آشکار میان دولت و چهره های شناخته شده 

اصلاحات شکل بگیرد.
جداییراهدولتواصلاحات

چندی پیش صادق خرازی دبیرکل حزب ندای 
ایرانیان گلایه هایی از جنس آنچه پیش تر اشاره شد 
مطرح کرد و این اظهارات با پاسخ محمود واعظی 
رئیس دفتر رئیس جمهور همراه شد. واعظی در جمع 
خبرنگاران گفت: »یکی از مسئولان ستاد انتخاباتی 
حسن روحانی در سال ۹۲ بودم، یادم می آید او در 
هیچ جای ستاد نقشی نداشت. نخست بیاید اثبات 
کند برای روی کار آمدن رئیس جمهوری چه کار 
کرده که چنین اظهاراتی داشته است؛ ضمن اینکه 
محمدرضا عارف تا روز سه شنبه قبل از رای گیری 
نامزد جریان اصلاحات در انتخابات یازدهمین دوره 
ریاست جمهوری بود.« عصر همان روز خرازی در 
پیامی صریح خطاب به رئیس دفتر رئیس جمهور 

پاسخ داد.
عارفنامزدمیشود؟

محمدرضا عارف که خرازی از او به عنوان حامی 
روحانی یاد می کند اما اخیرا از اختلافات خود با 
رئیس جمهور فعلی سخن گفته است. روز گذشته 
عارف در گفت وگویی ضمن کنایه های متعدد به 
واعظی در پاسخ به این سوال که آقای واعظی مدعی 
شدند که در آن زمان اختلاف رای زیادی بین شما 

و روحانی وجود داشت و اصلاح طلبان با اجبار به 
سمت روحانی رفتند و اگر این کار نمی شد بازنده 
انتخابات بودند .به نظر شما حرفشان درست است؟ 
تصریح کرد: »بنای من این هست که به هر حرفی 
جواب ندهم، آقای واعظی هم خودشان باید جواب 
بدهند و من وارد جزئیات نمی شوم. راهبرد اصلی 
ما در انتخابات ۹۲ بالابردن مشارکت و حضور مردم 
بود. نگاه من هم همیشه نگاه اجماعی بوده و اعتقاد 
به خرد جمعی دارم. این مسیری بود که شروع 
کردیم و موفق شدیم. نظرسنجی هایی که وزارت 
اطلاعات، صداوسیما و نهادهای ذی ربط دارند 
گویاست .مبنای ما خرد جمعی و آوردن یک دولت 
منسجم و پاسخگو بود، در عین حال که ائتلاف هم 
بخشی از خرد جمعی است، وقتی آقای خاتمی 
به عنوان رهبر جریان اصلاحات و آقای هاشمی و 
بزرگان دیگر به جمع بندی رسیدند، بنابراین من 
حق نداشتم و ندارم که بیایم شخصا خودم را با فرد 
دیگری مقایسه کنم، یک خرد جمعی بود، تصمیم 
گرفتند و من هم احترام گذاشتم.« عارف در ادامه 
نیز گفت: »ما دعا می کردیم هیچ پیشنهادی نشود. 
احساس می کردم بیرون دولت می توانم مفیدتر 
باشم. در جلسه ای در خدمت آقای روحانی بودیم 
و دو سه پست مطرح کرد؛ وزارت ارتباطات، وزارت 
علوم و معاونت علمی. من برای هر سه پست نفرات 
مناسب تر از خودم را معرفی کردم. این را برای 
اولین بار می گویم تلقی من از این پیشنهادها این بود 
که آقای روحانی تمایلی به حضور فیزیکی من در 
دولت ندارد.« در روزهای اخیر و پس از خالی بودن 
نام محمدرضا عارف در میان نهاد اجماع ساز جدید 
اصلاح طلبان، ادعاهایی مبنی بر حذف عارف از 
حلقه اصلاح طلبان مطرح شد. با این حال اظهارات 
هر چند دوپهلوی دیگری نیز در میان سخنان عارف 
وجود دارد که نشان از عزم او برای نامزدی مجدد 
در انتخابات است. عارف در پاسخ به این سوال که 
همچنان درباره ١۴٠٠تردید دارید که کاندیدا شوید 
یا خیر؟ می گوید: »تردید نداریم. محکم اعتقاد 
داریم که باید مردم به صحنه بیایند و جریان ما هم 

محکم بیایند.«

آرمانملی:سخنگوی دولت با بیان اینکه دولت 
اعتدالی در مقابل دو جریان افراط و تفریط و دو 
تحریف از استقلال انزوا و وابستگی سیاسی حرکتی 
متعادل را سامان داد، گفت: دولت دوازدهم با مفهوم 
تعامل سازنده، که انعکاسی از تفسیر اعتدالی از 
استقلال است با جهان ارتباط برقرار کرد و به این 
ترتیب همه کوشش های آمریکایی - صهیونیستی 
برای مشروعیت بخشی بین المللی به تحریم ظالمانه 
و ضد ایرانی را خنثی و بر ضد خود بدل کرد. ایسنا 
نوشت، علی ربیعی یادآور شد: دولت تا پایان کار 
خود سه امر تعامل سازنده با جهان در مقابل دو 
افراط و تفریط انزوا و وابستگی و تسلیم شدن و 
در عرصه داخلی سیاست مشارکت حداکثری 
در مقابل دو افراط و تفریط هرج و مرج طلب و 
عدم مشارکت را دنبال خواهد کرد. سخنگوی 
دولت تاکید کرد: بودجه در سقف کل ۴58.۶ هزار 
میلیارد تومان قرار گرفته که از ۲۶۲.۶ واگذاری 
دارایی  های مالی و ۲۲5.١ واگذاری دارایی های 
سرمایه ای و ۳۶۶.۹ سایر درآمدها و به اندازه ۴٠ 
هزار میلیارد تومان صرفه جویی لحاظ شد. ربیعی 
تاکید کرد: تزریق واکسن آغاز شده و محموله های 
بعدی از کواکس، روسیه، چین و هند در حال 
بررسی و اقدام هستند. با اقدام به تولید داخلی ما 
قطعا در مورد واکسن با هیچ کاستی در آینده ای 
نزدیک روبه رو نخواهیم بود. همکاران ما در ستاد 
ملی کرونا نگران مناسبت ها و مراسم های آتی که 
می تواند موجب تجمع شود، هستند. سخنگوی 
دولت گفت: در این مدت، واردات بیش از دوهزار 

و۲٠٠  قلم از کالاها ممنوع و تولید داخلی افزایش 
پیدا کرده، ضمن اینکه به مسائل زیرساختی توجه 

ویژه ای شده است. 
همچنانبرجامرامعتبرمیدانیم

ربیعی درباره سر رسیدن موعد قانون رفع 
تحریم ها در۲١فوریه و رفع نشدن تحریم ها 
وتصمیم دولت در این خصوص بیان کرد: بر اساس 
بند ششم قانون مجلس، از آنجایی که تحریم ها تا 
امروز لغو نشده، دولت و سازمان انرژی اتمی مجبور 
به تعلیق اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی است که 
موجب کاهش نظارت ها و بازرسی های فراپادمانی 
آژانس بین المللی انرژی هسته ای خواهد شد. وی 
افزود: این مساله امری زمان بر نیست و وقتی موعد 
آن برسد، اجرای داوطلبانه پروتکل می تواند به 
سرعت متوقف شود. ایران عضو پادمان است و بر 
اساس تعهدات پادمانی، بخش عمده ای از نظارت ها، 
یعنی نظارت هایی که در چارچوب پروتکل الحاقی 
نیستند، باقی خواهند ماند. ربیعی تاکید کرد: 
بنابراین توقف اجرای داوطلبانه پروتکل به معنای 
قطع همکاری با آژانس نیست. این همکاری ادامه 
خواهد داشت و جمهوری اسلامی ایران قطعا طی 
نامه ای همه موارد را از قبل به اطلاع آژانس خواهد 
رساند، کما اینکه تا کنون نیز چنین کرده است. وی 
ادامه داد: روشن است که این اقدام خلاف میل 
باطنی و به دلیل تعلل آمریکا در لغو تحریم ها و 
انجام تعهداتش بر اساس قطعنامه ۲۲۳١ شورای 
امنیت سازمان ملل متحد انجام می گیرد. ربیعی 
تاکید کرد: ما همچنان برجام را توافقی معتبر و 

بهترین توافق ممکن می دانیم و آماده ایم فورا و در 
صورت بازگشت آمریکا و سایر طرف های توافق به 
تعهدات شان تمامی گام های برداشته شده بر اساس 
پاراگراف ۳۶ برجام را به وضعیت اولیه در توافق 
برجام بازگردانیم. سخنگوی دولت گفت: امیدواریم 
سه کشور اروپایی و آمریکا از فرصت کوتاه باقی 
مانده استفاده کنند و اجازه ندهند دستیابی به 
راه حل های دیپلماتیک در رسیدگی به اختلاف 

غیرضروری بغرنج تر شود. 
جزئیاتپاسخرهبریبهنامهجهانگیری

وی درباره جزئیات پاسخ رهبری به نامه ای در 
خصوص بودجه سال آینده گفت: با معاون اول 
رئیس جمهور، صحبتی در این زمینه داشتم. طبق 
گفته آقای جهانگیری، در این نامه به موضوعات 
مختلفی اشاره شده بود. از جمله با اشاره به 
تغییرات کمیسیون تلفیق در خصوص لایحه 
بودجه ١۴٠٠، تاکید می شود که این تغییرات، 
به معیشت مردم لطمه می زند. ربیعی درباره 
واکنش دولت به اقدامات روز ۲۲بهمن و اهانت 
به رئیس جمهور گفت: متاسفانه آنچه در اصفهان 
رخ داده، فقط توهین به رئیس جمهور نبوده بلکه 
به نحوی حمله به تدابیر رهبری و ایجاد اختلال 
در این تعابیر بوده است. در حرکتی که توسط 
عده ای در ایجاد تفرقه صورت گرفته و مغایر 
با روح ۲۲بهمن بوده، مساله، فرد نیست؛ بلکه 
جریانی است که در درازمدت به دنبال توهین 
به جمهوری و ملت است. سخنگوی دولت درباره 
اقدامات معاون حقوقی رئیس جمهور در خصوص 
توهین به روحانی در اصفهان گفت: در مورد نامه 
معاون اول رئیس جمهور، رئیس قوه قضائیه فعلا 
دستور رسیدگی داده است. معاونت حقوقی هم 
در مورد وقایع اصفهان اعلام شکایت به دادستانی 
کرده است. دادستانی اصفهان هم اعلام کرده به 
جهت اینکه رئیس جمهور از ارکان نظام است و 
با توجه به جنبه عمومی حفظ نظم رسیدگی را 

آغاز کرده است.

سخنگویدولت:
آمریکا و ۳ کشور اروپایی از فرصت استفاده کنند 

اتفاقاتاصفهانتوهینبهرئیسجمهورنبود،حملهبهتدابیررهبریبود
جزئیاتپاسخرهبریبهنامهجهانگیری

آرمانملی:در دویست و چهارمین جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت 
به ریاست حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی رئیس جمهور، گزارش 
»وضعیت تامین و توزیع کالاهای اساسی و ضروری مردم در ماه های پایانی 
سال ١۳۹۹ و برنامه سال ١۴٠٠« ارائه شد. در این گزارش فعالیت ها و اقدامات 
بانک مرکزی، وزارتخانه های جهادکشاورزی و صنعت، معدن و تجارت در ایجاد 
سیستم های هوشمند سفارش، تخصیص اعتبار، ترخیص کالا و چرخه توزیع 
کالاهای اساسی و تمهیدات لازم برای تامین کالاهای اساسی در ماه های 
پایانی سال و سال ١۴٠٠ تشریح شد. در این جلسه همچنین، قائم مقام وزیر 
صمت در امور بازرگانی گزارشی از برنامه ها و وظایف دستگاه های ذی ربط برای 
کنترل قیمت و نظارت بر بازار کالا ارائه کرد. رئیس جمهور با تاکید بر برنامه ها 
و مولفه های مطرح در گزارش ارائه شده، گفت: موفقیت و پیروزی بزرگی در 
خنثی سازی هدف شوم و اصلی دشمن مبتنی بر ایجاد قحطی و فشار غیرقابل 
تحمل و کمبود در تهیه کالاهای ضروری و در نتیجه ایجاد به هم ریختگی در 
کشور به دست آمده و هدف گذاری دشمن کاملا ناموفق و ناکام مانده است. 
رئیس جمهور در مورد برنامه سال ١۴٠٠ برای تامین کالاهای اساسی گفت: 
دولت با قوت تدابیر و سیاست های معیشتی خود را ادامه خواهد داد و هر جا که 
حقوق مردم در میان باشد، تمام قد از معیشت مردم و تامین کالاهای اساسی 
با ارز ترجیحی که در لایحه بودجه ١۴٠٠ نیز گنجانده شده، دفاع می کند تا در 
سال آینده نیز مردم در تأمین کالاهای خود با مشکل روبه رو نشوند. روحانی 

اضافه کرد: سیاست های بازرگانی کشور از مرحله تامین تا حمل و توزیع باید 
با هماهنگی کامل مدیریت شود و قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی با 
هماهنگی همه دستگاه های ذی ربط این ماموریت را دنبال خواهد کرد و این 
چرخه و زنجیره باید به نحو موثری کنترل شود و اجازه داده نشود نوسانات قیمت 
بیش از این بر معیشت و اقتصاد خانوار فشار بیاورد. رئیس جمهور تاکید کرد: 
مردم و فعالان بازار نباید در این حوزه احساس رهاشدگی و بی سامانی داشته 
باشند. سامانه جامع تجارت نیز باید در این مقطع به نحو موثر در راستای ارتقای 
شفافیت مورد بهره برداری قرار گیرد و ضروری است همه دستگاه ها به سرعت 
اقدامات خود را در این سامانه اطلاع رسانی کنند.رئیس جمهور تصریح کرد: باید 
با تقویت این سیستم هوشمند و شفاف، تمامی دستگاه های ذی ربط در زمینه 
مدیریت نوسانات قیمت کالا به ویژه در آستانه سال نو هماهنگ و دقیق عمل 
کنند. بر اساس تصمیم ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، وزارتخانه  های جهاد 
کشاورزی و صمت و سایر دستگاه های ذی ربط موظف هستند، در چارچوب 
برنامه های دولت و با هماهنگی یکدیگر در یک وضعیت نظام مند، با تامین 
کالاهای اساسی مردم، قیمت کالاها را به  ویژه در مورد اقلامی که با ارز ترجیحی 

تأمین شده اند، به شکل دقیق کنترل و مدیریت کنند.

سـرمقــاله

سفرهای دیپلماتیکی تحت عنوان وساطت در عرصه بین المللی 
مرسوم است که ایران تجربه آن را در گذشته دارد. در این میان 
دیدارها و گفت وگوهایی شکل می گیرد تا راهکاری در راستای 
حل مشکلات و تنش ها حاصل شود. ۷ سال پیش اقدام مشابهی 
برای ایران رقم خورد و عمان با کمال صداقت و با نیت خوب وارد 
این عرصه شد و نتیجه آن برجام شد و توافقی که حاصل شد و 
برای مدتی نیز منطقه آرامش را تجربه کرد. امروز قطر نیز وارد 
این عرصه شده است تا شاید بتواند تجربه آن دوران را تکرار کند 
و بار دیگر تنش ها را در منطقه کاهش دهد. امروز هنوز به تبع 
دوران ترامپ گره هایی در روابط ایران و آمریکا وجود دارد که بر 
بسیاری از مسائل از جمله منطقه خاورمیانه تاثیرگذار است. در 
برهه ای از زمان که هر یک از طرفین خواهان برداشتن گامی از 
طرف مقابل در راستای اعتمادسازی هستند، قطر می تواند در 
این عرصه موثر واقع شده و نگاه ها را به یکدیگر نزدیک کند. این 
کشور مورد اعتماد طرفین است و امروز می خواهد نقش آفرینی 
مثبتی داشته باشد. قطر در نگاه ایران و آمریکا سوءسابقه ندارد 
و این کمک می کند تا طرفین بتوانند به این کشور اعتماد کنند. 
قطر به جایگاهی رسیده است که می تواند نقش دیپلماتیک 
فعالی در منطقه داشته باشد و در گذشته نیز این امر را ثابت 
کرده است. می توان در این برهه زمانی امیدوار بود تا مسیر احیای 
برجام فعال شود و در این راستا کشورهایی که به فکر ایجاد امنیت 
در منطقه هستند نیز می توانند فعال عمل کرده و گره گشایی 
کنند. باید توجه داشت که اراده طرفین نیز اهمیت دارد و به 
نظر می رسد این اراده برای حل مشکلات و رفع تخاصمات وجود 
دارد و صرفا بر روی برخی مسائل اختلاف نظر باقی مانده است. 
امروز ضرب الاجل مجلس برای خروج از پروتکل الحاقی نزدیک 
است و این امر شاید سبب شود تا سرعت اندکی بیشتر شود. در 
کوتاه مدت ما شاهد نتایج مثبتی خواهیم بود اما بایدن و ایران هر 
کدام نکاتی را برای خود مورد اهمیت قرار داده اند و به خصوص 
بایدن در داخل کشور خود با مشکلاتی مواجه است که شاید کار 
را کمی طولانی تر کند. باید توجه داشت که بعد از پیروزی بایدن 
در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا و مواضعی که دولتمردان او 
در مورد بازگشت به برجام داشتند، دولت های اروپایی خیالشان 
از جانب آمریکا مبنی بر اینکه برجام ازهم پاشیده نخواهد شد، 
راحت شد و درصدد بودند با تغییر موضع بکوشند از فضای سیاسی 
بعد از پیروزی دموکرات ها حداکثر استفاده را برای فشار به ایران 
ببرند. آنها تلاش کردند شرایط را برای بازگشت آمریکا به برجام 
فراهم کنند تا حداکثر استفاده را از سیاست های فشار حداکثری 
ترامپ ببرند. خواسته آنها فراتر از موضوعات هسته ای بود اما در 
مذاکرات برجام درنهایت مجبور شدند برای دستیابی به اولین 
سیاست مدنظرشان، یعنی محدودیت فعالیت های هسته ای 
ایران به محدودیت های برجام تن دهند. شرایط برای اروپایی ها 
طوری ایجاد شد که می توانند در مسیر بازگشت آمریکا به برجام 
به خواسته های بیش از برجام دست پیدا کنند. با توجه به اینکه 
ایران یک سال بعد از خروج آمریکا از برجام در 5 گام برنامه های 
هسته ای خود را به حالت تعویق درآورد، تا حدودی به اروپایی ها 
نشان داد که برجام یک توافق چندجانبه و برد-برد است و دوپایه 

دارد، یکی لغو تحریم ها و دوم تعویق برنامه هسته ای ایران.

تکرار تجربه موفق 7 سال پیش

 مرتضی مکی
تحلیلگرمسائلبینالملل

یــادداشت

با توجه به تجارب گذشته ای که اصلاح طلبان پشت سر 
گذاشته اند و خاستگاه جریان اصلاح طلب و مطالبات مردم، 
رویکرد بدنه اصلاح طلبان برای انتخابات ١۴٠٠ متفاوت است. 
ساختار جریان اصلاح طلب برای انتخابات سال آینده تغییر 
کرده اما اگر مبنای منتقدان مجمع اصلاح طلبان این است که 
۳٠ حزب موجود در اصلاحات باید حضور داشته باشند، اشتباه 
است. یکی از پتانسیل های موجود که تشکیل دهنده جبهه 
اصلاح طلبان است، همین احزاب اصلاح طلب هستند. نسبت 
به دوره های گذشته جریان اصلاح طلب دموکرات تر شده است، 
البته عده ای انتقاد دارند که چرا جوانان در مجمع اصلاح طلبان 
حضور نداشته اند، دلیل بر این نیست که دعوت نشده اند. برخی 
مطرح می کنند که چرا شخصیت هایی مانند آقایان تاج زاده، 
صفایی فراهانی، محمدرضا خاتمی، نوری، موسوی لاری یا 
دکتر معین در جلسه اصلاح طلبان حضور نداشته اند. از این 
دوستان هم برای حضور در جلسه اصلاح طلبان دعوت شده 
است و حتی در اولویت هم قرار داشتند، اما شخصا نپذیرفتند 
که به صورت رسمی و مستقیم وارد عرصه انتخابات شوند و 
قول داده اند که به مجموعه اصلاح طلبان در انتخابات ١۴٠٠ 
کمک کنند و از همفکری و تجارب آنها بتوانیم استفاده کنیم. 
این بحث هایی که درباره اصلاح طلبان مطرح می شود، بیشتر 
به صورت مجازی است و جلساتی هم برگزار نشده که بتوانیم 
رودررو درباره آنها گفت وگو کنیم. کماکان نقدهایی هم به 
اصلاح طلبان برای انتخابات ١۴٠٠ وارد است. دوستان گله 
داشته اند که حزب جمهوریت و اراده ملت چرا در جلسه 
اصلاح طلبان حضور ندارند. هنوز عضویت حزب جمهوریت 
در شورای هماهنگی اصلاح طلبان مورد تایید قرار نگرفته و از 
حزب های تازه تاسیس است. حزب اراده ملت هم بنا به خواسته 
شورای مرکزی خودشان مدتی است که از شورای هماهنگی 
احزاب اصلاح طلب خارج شده است. فکر می کنم این دوره 
احزاب استقبال بهتری از انتخابات داشته  و بیشتر اشتیاق نشان 
داده اند. بعضی از دوستان هم می گویند که این چهره هایی که 
در مجمع اصلاح طلبان حضور دارند، سالخورده هستند. به این 
دوستان تاکید می کنم که چهره های سالخورده دارای تجربه 
بالایی هستند و برای اصلاح طلبان هزینه های زیادی داده اند. 
ما از بحث هایی که درباره جوانان است، بسیار استقبال کرده 
و از حضور آنها حمایت می کنیم. نگرانی هایی که بعضی از 
اصلاح طلبان برای انتخابات ١۴٠٠ دارند و نقدهایی که نسبت 
به آنها می شود، نشان دهنده این است که اصلاح طلبان یک گام 

رو به جلو برداشته اند.

 اصلاح طلبان؛ یک گام به جلو

جواد امام
 فعال سیاسی اصلاح طلب 
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